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معاون امور بازرگانی اداره صمت استان:خبــــــر

کردستان در حوزه صادرات رتبه 14 کشوری را دارد
سپهرغرب، گروه خبر: معاون امور بازرگانی توسعه تجارت 
اداره کل صنعــت، معــدن و تجــارت کردســتان گفــت: آمــار 
صادرات کردســتان از ســال 97 تا فروردین 1404 در مجموع 
ســه هزار و 404 میلیون یورو بوده که در رده بندی کشــور در 

این بازه زمانی، رتبه 14 را کسب کرده است.
طه ســمیعی، )29اردیبهشــت( در کمیته پایش کارت های 
بازرگانــی اســتان کردســتان، اظهــار کــرد: در بحــث سررســید 
تعهــدات ارزی نیــز دو هــزار و 832 میلیون یورو بــوده که باز 

هم رتبه 14 را داشته ایم.
وی بــا تأکیــد بــر صحت ســنجی در خصــوص کارت هــای 
بازرگانــی، افــزود: تعــدادی از صادرکنندگان نیــز که به صورت 
غیــر متعارف صادرات مشــکوک انجــام داده و کارت بازرگانی 

خود را به افراد غیر واگذار کرده بودند، کارت های آنان تعلیق 
شد.

معــاون امــور بازرگانی توســعه تجــارت اداره کل صنعت، 
معــدن و تجارت کردســتان خاطرنشــان کرد: توصیــه کمیته 
پایــش کارت هــای بازرگانــی بــر ایــن اســت کــه بــرای دریافت 
آموزش هــای لازم در ایــن خصوص به اتــاق بازرگانی مراجعه 

کنند.

تا پیش از سفر رئیس جمهور؛

لیاژمنگنزملکشاهیایلامتعیینتکلیفمیشود مشکلبرقکارخانهآ

گــروه خبــر: معــاون هماهنگــی  ســپهرغرب، 
امــور اقتصادی اســتاندار ایــام از تعیین تکلیف 
آلیــاژ  کارخانــه  بــرق  تأمیــن  مشــکات  نهایــی 

منگنــز شهرســتان ملکشــاهی تــا پیــش از ســفر 
رئیس جمهور به استان خبر داد.

نشســت  در  دوشــنبه  روز  میــرزاد  عبــاس 

منگنــز  آلیــاژ  کارخانــه  بــرق  مشــکات  بررســی 
ملکشاهی با اشاره به شعار سال 1404 با عنوان 
»ســرمایه گذاری بــرای تولیــد« افــزود: حمایــت 
از تولیــد و تســهیل در رونــد اجــرای پروژه هــای 
اقتصادی ازجمله مهم ترین مأموریت های دولت 
اســت و در ایــن راســتا وظیفه داریم با اســتفاده 
موانــع  موجــود،  ظرفیت هــای  از  حداکثــری 

پیش روی تولید را برطرف کنیم.
وی اظهــار کــرد: در جریــان ایــن نشســت بــا 
انجام گفت وگوهای فنی و بررســی دقیق اسناد، 
ســوء برداشــت ها میــان دســتگاه های اجرایی و 
سرمایه گذار رفع شد و به درک مشترکی از مسیر 

حل مسئله رسیدیم.
بــر  تأکیــد  بــا  اســتاندار  اقتصــادی  معــاون 
ضرورت همکاری دوســویه گفت: همان گونه که 
ســرمایه گذاران بایــد بــه تعهدهای خــود پایبند 
باشند، دستگاه های اجرایی نیز باید در چارچوب 
قانــون نهایت همــکاری را برای پیشــبرد پروژه ها 

داشته باشند.
میرزاد همچنین با اشاره به سفر رئیس جمهور 

در آینده نزدیک به اســتان ایام خاطرنشــان کرد 
کــه این کارخانه به عنوان یکــی از پروژه های مهم 
اقتصــادی بــا مشــارکت ســرمایه گذاران خارجی 
)چینــی( در اولویت برنامه های افتتــاح قرار دارد 
و لازم اســت زیرســاخت های آن به صورت ویژه تا 

پیش از این سفر آماده و نهایی شود.
در ادامــه ایــن نشســت، مدیــر انتقــال بــرق 
منطقه ای غرب کشــور با اشاره به تفاهم نامه تیر 
1402 بــا مدیرکل امور اقتصادی و دارایی اســتان 
گفت: بر اساس مفاد این تفاهم نامه مقرر شده 
بود یک دســتگاه خازن با ظرفیــت 5.14 مگاوات 
در پســت برق 20/63 کیلوولت ملکشــاهی نصب 
شود. برخی ســرمایه گذاران تصور می کردند این 
تجهیــزات باید در داخل کارخانه نصب شــود، در 
حالــی کــه مطابــق ضوابــط قانونی، شــرکت برق 
اجــازه نصــب تجهیــزات در واحدهــای صنعتــی 

خصوصی را ندارد.
علــی اســدی افــزود: ایــن کارخانــه از پســت 
اختصاصــی و خط انتقــال 20 کیلومتری بهره مند 
است و بار مصرفی آن نیز اکنون به حدود هشت 

مگاوات رسیده است، در حالی که میزان تعهد ما 
5.14 مگاوات بوده اســت. نصب خازن در داخل 
کارخانــه حدود دو تا ســه میلیارد تومــان هزینه 
دارد و مسئولیت اجرای آن بر عهده سرمایه گذار 

است.
در پایــان ایــن نشســت، »چــای« مدیرعامــل 
چینــی کارخانــه آلیــاژ منگنــز ملکشــاهی بــا ابراز 
مشــکات  فــوری  حــل  بــه  نســبت  امیــدواری 
زیرســاختی برق گفت: در صورت رفع این موانع، 
زمینــه افتتــاح و راه انــدازی رســمی کارخانــه در 
جریان سفر رئیس جمهور به ایام فراهم خواهد 

شد.
شــرکت چینی بــرای اجــرای طــرح تولیــد آلیاژ 
ســیلیکون منگنز در شهرستان ملکشاهی شش 

میلیون دلار سرمایه گذاری کرده است.
این واحد تولیدی در مرحله نخســت با تولید 
روزانه 80 تُن و در مرحله دوم 150 تُن محصول 
و مجموع اشــتغال زایی 230 نفر با رعایت همه 
اصــول زیســت محیطی آغــاز بــه فعالیــت کــرده 

است.

لان؛ میراث کهن ایلام در مسیر ثبت جهانی
ُ
سیمره و چُغا گ

میــراث  مدیــرکل  خبــر:  گــروه  ســپهرغرب، 
فرهنگــی، صنایع دســتی و گردشــگری ایــام بــا 
اشــاره بــه برنامه های گســترده ایــن اداره کل در 
حفاظــت از گنجینه هــای تاریخــی اســتان، اعام 
کــرد: پرونده های ثبت جهانی آثــار تاریخی و کهن 
ان« در مرحله تکمیل 

ُ
»ســیمره« و تپــه »چُغــاگ

قــرار دارند و چشــم انداز این دو اثر بــرای جهانی 

شدن روشن تر از همیشه است.
فرزاد شــریفی با تأکید بــر اهمیت ثبت جهانی 
توســعه  بــر  آن  مثبــت  اثرهــای  و  تاریخــی  آثــار 
گردشــگری و اقتصــاد اســتان ایام، گفت: شــهر 
ان 

ُ
چُغــاگ باســتانی  ســایت  و  ســیمره  تاریخــی 

مهران دو گنجینه ارزشــمند اســتان هســتند که 
قابلیت ثبت در فهرست جهانی یونسکو را دارند.

وی تصریــح کــرد: اقدام های گســترده میراث 
فرهنگــی در ایــن دو منطقــه بــا هــدف تکمیــل 

پرونده های ثبت جهانی در حال انجام است.
این مقام مسئول درباره شهر تاریخی سیمره 
در شهرستان دره شــهر توضیح داد: این شهر که 
بازمانــده ای از تمدن هــای شــکوهمند گذشــته 

است، بیش از 200 هکتار گستره دارد.
شــریفی افــزود: در یــک 1.5 ســال گذشــته، 
عملیــات گمانه زنــی و مطالعات گســترده در این 
منطقه انجام شده تا وضعیت دقیق محدوده ها 

و حریم های آن مشخص شود.
وی بیــان کرد: به دلیــل محدودیت های مالی، 
ســازمان میراث فرهنگی امکان خرید زمین های 
محــدوده ایــن منطقــه از مالــکان خصوصــی را 
نــدارد، امــا رویکــردی کــه اتخــاذ شــده، امــکان 
هماهنگی کامــل با مردم را فراهم کرده و اکنون 
ســاخت و ســازهای قانونــی بــا نظــارت میــراث 
فرهنگــی و در ارتفاع محدود امکان پذیر شــده و 
ایــن امر یکی از گام های بزرگ برای حفظ و احیای 

این منطقه تاریخی است.
لان مهران؛ میراثی با پیشینه 12 هزار 

ُ
  چُغاگ

سال
ایــن مســئول در ادامــه بــا اشــاره بــه اینکــه 
ان مرکز تمدنی اســت 

ُ
منطقــه باســتانی چُغــاگ

که پیشــینه نزدیــک به 12 هزار ســال دارد، گفت: 
ایــن منطقــه در گذشــته تنهــا یــک بــار توســط 
هیئت های خارجی مــورد کاوش قرار گرفته بود، 
امــا پژوهش های عمیق و مســتمر در ســال های 
اخیر ادامه پیــدا و نتایج جدیدی را درباره قدمت 

و اهمیت این پایگاه آشکار کرده است.
شــریفی افزود: در سه سال اخیر، کاوش های 
ان انجــام و اکنــون اقدامــات 

ُ
متوالــی در چُغــاگ

اولیــه بــرای تبدیل ایــن منطقــه به یــک »پایگاه 
مــوزه« آغــاز شــده بــا ایــن حــال، بــرای تکمیــل 
کاوش هــا و زیرســاخت های مــورد نیــاز، تأمیــن 
مالکیــت حــدود پنــج هکتــار از زمین هــای ایــن 

منطقه لازم است.
وی یــادآور شــد: خوشــبختانه نشســت هایی 
بــا مســئولان ملــی و اســتانی برگــزار شــده کــه 
امیدواریم بــه زودی زمینه لازم بــرای ثبت جهانی 

این میراث بی نظیر فراهم شود.
  اهمیت ثبت جهانی برای ایلام

مدیــرکل میــراث فرهنگــی ایــام همچنین به 
اهمیت ثبت جهانی آثار تاریخی استان اشاره کرد 
و گفت: ثبت جهانی هــر منطقه تاریخی افزون بر 
حفظ اثر در ســطح بین المللی، اعتبارهای جهانی 

و حمایت های یونسکو را نیز به همراه دارد.
شــریفی تصریح کرد: اســتان ایام با داشــتن 

گنجینه هــای باســتانی غنی، شایســته حضور در 
فهرست جهانی یونسکو است و کوشش های ما 

در این راستا ادامه دارد.
  لزوم هم افزایی و تأمین اعتبارات ویژه

وی بــه کوشــش برای جــذب اعتبارهــای ویژه 
اشــاره کرد و گفت: حفظ و احیای این آثار تاریخی 
نیازمند همکاری و هم افزایی میان دســتگاه های 

اجرایی استان و وزارت میراث فرهنگی است.
وی بیــان کرد: خوشــبختانه وفاق خوبی میان 
مســئولان اســتانی ایجــاد شــده و در ســایه این 
هم افزایــی، موفق شــده ایم گام هــای بزرگی برای 
ثبــت آثــار ملــی و جهانــی برداریــم و امیدواریــم با 
حمایت هــای بیشــتر، رونــد تکمیــل پرونده هــا و 
زیرساخت های مورد نیاز شتاب بیشتری پیدا کند.

ایــن مســئول در پایــان اظهار امیــدواری کرد: 
ایــن دو گنجینــه ارزشــمند، به زودی در فهرســت 
جهانــی یونســکو ثبــت شــوند و افزون بــر حفظ 
هویت تاریخی، نقش مؤثری در رونق گردشــگری 

استان ایام ایفا کنند.
بــر پایــه ایــن گــزارش، شــهر تاریخــی ســیمره 
به عنــوان یکی از بزرگتریــن محوطه های تاریخی 
غرب کشــور مربوط به دوره ساســانی- اسامی 
به شماره 6 در فهرست آثار ملی کشور ثبت شده 

است.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای کردستان:

بیجار همچنان محروم از تخصیص آب شرب و صنعت است
ســپهرغرب، گروه خبر: مدیرعامل شــرکت آب 
منطقــه ای کردســتان گفت: با وجــود وعده های 
متعدد، هنوز پروژه های آبرسانی منطقه تکمیل 
نشــده و درخواســت های تخصیص آب خصوصاً 
بــرای بخــش صنعــت نیــز طــی پنــج ســال اخیــر 

بی پاسخ مانده است.
در  اردیبهشــت(   29( دوشــنبه  آریانــژاد  آرش 
جریان بازدید رئیس حوضه آبریز رودخانه سفید 
رود بــزرگ از ســد تالــوار بــا اشــاره بــه مشــکات 
بــا وجــود  آبــی شهرســتان بیجــار، اظهــار کــرد: 
پیگیری های مســتمر متأســفانه شــاهد هستیم 
کــه این پروژه مشــمول اســتهاک زمان شــده و 
این موضوع ســطح تاب آوری مردم و کشــاورزان 

را پایین خواهد آورد.
و  مســائل  جریــان  در  ابتــدا  از  افــزود:  وی 
و  بوده ایــم  تالــوار  ســد  آب  انتقــال  مشــکات 
به عنوان نماینده مردم کردستان در وزارت نیرو، 

تــاش می کنیــم مشــکات را بــه بهترین شــیوه 
مرتفع کنیم.

وی اضافــه کــرد: قرار بــود خط انتقــال آب به 
همدان بدون هیچ تشــریفاتی و با تأیید شــرکت 
آب منطقــه ای کردســتان، انجــام شــود و همان 
پیمانکار قبلی پروژه را در شهرســتان بیجار ادامه 
دهد، اما تاکنون این وعده محقق نشده است.

وی تأکیــد کرد: مطالبه مردم بیجار این اســت 
که این پروژه ها نباید مجدداً به سمت مطالعات 
اولیه و موافقت نامه های جدید برود و در صورت 
تخصیص و تأمین آب بخش شــرب، کشــاورزی و 
صنعت از ســد تالوار، 61 روستای بیجار به سرعت 
می توانند از منابع آبی اســتفاده کنند و با وجود 
اینکــه این منطقــه از نظر منابع آبی غنی اســت، 
اما از لحاظ ســرمایه گذاری در اســتان کردستان، 

در پایین ترین رتبه قرار دارد.
مدیرعامل آب منطقه ای کردســتان، با اشاره 

بــه پروژه خورخوره، گفت: از ســال 1394 تاکنون 
تنهــا 27 میلیارد تومان برای این پروژه تخصیص 
یافته، این در حالی اســت کــه با توجه به اولویت 
نظــام در تأمیــن آب شــرب لازم اســت تخصیص 

اعتبار بیشتری انجام شود.
آریانــژاد ادامــه داد: بــا توجــه به این شــرایط 
بــرای تکمیــل خــط  اعتبــار لازم  نیــاز اســت کــه 
انتقــال دشــت خورخوره تأمین گــردد و طی پنج 
ســال اخیــر تمــام درخواســت های تخصیص آب 
صنعتــی در بیجــار رد شــده و اگــر بتوانیــم پنــج 
میلیــون مترمکعب آب صنعتی برای شهرســتان 
بگیریــم، می توانیــم از ایــن فرصت برای توســعه 
مجتمع های صنعتی و ایجاد اشتغال بهره ببریم.

هکتــار   200 کــرد:  خاطرنشــان  ادامــه  در  وی 
گلخانــه در بیجــار هنــوز راه اندازی نشــده و هیچ 
ســرمایه گذاری نیــز در ایــن حــوزه وجود نــدارد، 
هکتــاری   200 تخصیــص  بتوانیــم  اگــر  بنابرایــن 

دریافــت کنیــم، امــکان راه انــدازی مجتمع هــای 
گلخانــه ای فراهــم خواهــد شــد، کــه ایــن اقدام 

اشتغال زایی مناسبی به دنبال دارد.
وی در پایــان یــادآور شــد: با تخصیــص بودجه 

و تأمیــن اعتبار از ســوی وزارت نیــرو، می توان خط 
انتقال دشت خورخوره را تکمیل کرد و مردم بیجار 
همچنان منتظر تحقق وعده ها هستند و باید این 

موضوع به صورت جدی در دستور کار قرار گیرد.

مدیرکل دفتر فنی، امور عمرانی و حمل و نقل استانداری ایلام:

تغییر رویکرد دولت ها و پیگیری نکردن، دلیل عقب افتادن پروژه های عمرانی است
ســپهرغرب، گــروه خبــر: مدیــرکل دفتــر فنی، 
امور عمرانی و حمل و نقل و ترافیک اســتانداری 
ایام با اشــاره به عقب ماندگی چشمگیر استان 
رویکــرد  تغییــر  عمرانــی،  پروژه هــای  حــوزه  در 
پیگیــری منســجم طرح هــای  عــدم  و  دولت هــا 
ناتمــام را از دلایــل اصلی این وضعیت دانســت 
و بــر لــزوم اولویت بندی کارشناســی و همگرایی 
مســئولان بــرای برون رفت از ایــن معضل تأکید 

کرد.
محمــد نادعلی پــور در خصــوص چالش های 
پروژه هــای عمرانــی اســتان اظهــار کــرد: اســتان 
ایــام به دلیــل عــدم توجه کافــی دولتمــردان و 
سیاســتمداران در دهه های گذشــته و همچنین 
دلایل متعدد، به ویژه جنگ تحمیلی هشت ساله 
عــراق علیه کشــورمان، همچنین عدم بازســازی 
رفتــه  بیــن  از  زیرســاخت های  و  شــهرها  کامــل 
ناشــی از آن، از نظــر اجــرای پروژه هــای عمرانی و 
بهره برداری از آن ها نســبت به میانگین کشــوری 

عقب افتاده است.
اختــاف  بــا  عقب افتادگــی  ایــن  افــزود:  وی 

و  کمبــود  دچــار  اســتان  و  دارد  وجــود  زیــادی 
توسعه نیافتگی جدی شده است.

ایــن مســئول ادامــه داد: یکــی از مهم تریــن 
راهکارهــای جبران ایــن عقب افتادگی، بازگشــت 
بــه روش های علمــی و در اولویت قــرار دادن کار 

کارشناسی است.
نادعلی پــور در ادامه گفت: یکــی از مهم ترین 
چالش هــای حــوزه عمرانــی و پیشــرفت نکــردن 
پروژه ها، صرف نظر از کمبود و تخصیص به موقع 
اعتبارات، التزام نداشــتن دولت ها به برنامه های 

توسعه ای است.
وی تأکیــد کــرد: بــا تغییــر مســئولان، رویکرد 
آنان نســبت بــه تکمیــل پروژه هــای قبلــی تغییر 
می کنــد. در نتیجــه، پروژه هایــی کــه قبلاً شــروع 
شده اند، نیمه کاره یا حتی رها و تعطیل و بالطبع 
مســتهلک می شــوند از طــرف دیگــر بــر اســاس 
مقتضیــات خــاص، پروژه هــای جدیــدی تعریــف 
می شــود و در نتیجــه ما اکنون بــا ترافیک زیادی 
از پروژه های باتکلیف و ناتمام در استان مواجه 

هستیم.

اولویت بنــدی  داد:  توضیــح  مســئول  ایــن 
تکمیل و تعریف پروژه هــای عمرانی در چارچوب 
یک چرخه سیستماتیک کارشناسی و توسعه ای 
قرار نمی گیرد، بلکه وابســته به نگاه مســئولانی 
اســت که به دلیل تغییر دولت ها به کار می آیند و 

تغییر می کنند.
نادعلی پــور متذکــر شــد: تــا زمانــی کــه نــگاه 
نماینــدگان مردم در مجلس شــورای اســامی و 
مســئولین اجرایی بــه پروژه هــای عمرانی محلی 
و منطقــه ای باشــد و ایــن نــگاه با هم هم راســتا 
نشود و با کار کارشناسی همسو نگردد، توسعه 
همه جانبــه اســتان متناســب بــا رفع مشــکات 
مــردم در حوزه های عمرانی و زیرســاختی دور از 

دسترس خواهد بود.
وی بــر کارآمــدی کارشناســی و اولویت بنــدی 
دقیــق پروژه هــای عمرانــی در اســتان تأکید کرد 
و گفــت: نــگاه مشــورتی و کار کارشناســی بایــد 
محــور تصمیمات مهم در زمینه تعریف و تکمیل 

پروژه های عمرانی باشد.
مدیــرکل دفتــر فنــی اســتانداری ایــام گفت: 

راهــکار برون رفت از این وضعیــت، همگرایی بین 
تصمیم گیــران و تصمیم ســازان، اعتمــاد بــه کار 
کارشناسی و مشــورتی و همچنین اولویت بندی 

تکمیــل پروژه هــای دارای پیشــرفت فیزیکــی بالا 
و ســپس تعریــف و اجــرا پروژه های مؤثــر جدید 

است.

فرماندار سقز:
افزایش سهمیه آب کشاورزی یک دغدغه  

جدی است
ســپهرغرب، گــروه خبــر: سرپرســت فرمانــداری ویژه 
شهرســتان سقز گفت: افزایش ســهمیه آب کشاورزی از 

دغدغه های جدی برای ارتقای کشت و تولید است.
ضیاءالدین نعمانی روز دوشنبه در بازدید از ایستگاه 
پمپــاژ آب ســد لگــزی و دیــدار بــا اعضــای تعاونی هــای 
این شهرســتان، اظهار کــرد: با وجود کمبــود منابع آبی 
به واســطه کاهــش بارش هــا و خطــر ایجــاد تنــش آبی، 

صرفه جویی در مصرف آب ضروری است.
وی یکــی از مشــکات بخش هــای مختلــف به ویــژه 
کشــاورزی را ناتــرازی انــرژی خوانــد و بیــان کــرد: تقویت 
بــرق کشــاورزی و کاهش قطعی ها، بر اســتفاده از انرژی 
خورشــیدی بــرای تأمیــن بــرق ایســتگاه پمپــاژ از دیگــر 

مطالبات کشاورزان و مسئولان است.
سرپرســت مدیریت جهاد کشــاورزی شهرستان سقز 
هــم در ایــن بازدیــد با بیــان اینکــه در حــال حاضر 265 
خانــوار در قالــب 14 گروه از ظرفیت منابع آبی ســدلگزی 
اســتفاده می کنند، خواســتار افزایش ســهمیه و تأمین 

اعتبار برای تعمیر اسکله شد.

157 مجوز سقط جنین قانونی 
در کردستان صادر شد

قانونــی  پزشــکی  گــروه خبــر: مدیــرکل  ســپهرغرب، 
کردســتان گفت: پارسال 157 مجوز سقط جنین قانونی 
در اســتان صادر شــد که نســبت بــه ســال 1402، 13.8 

درصد رشد داشت.
بهزاد غضنفری پور روز دوشــنبه در نشســت خبری در 
ســنندج اظهار کرد: ســال گذشــته 11 هــزار و 550 فقره 
پرونده نزاع در اســتان تشــکیل شد که نســبت به سال 

1402، 3.3 درصد )365 مورد( کاهش داشت.
وی اظهــار کــرد: عمــده مراجعــات پزشــکی قانونــی 
کردستان در سال گذشــته معاینات بالینی و مربوط به 

حوادث کار، نزاع و تصادفات است.
وی بــا بیــان اینکــه بیشــترین مراجعــان به پزشــکی 
قانونی در بحث نزاع مرد هســتند، افزود: ســال گذشته 
تصادفــات  مصدومیــت  پرونــده   888 و  هــزار  هفــت 
تشــکیل شــد که نسبت به ســال پیش از آن، 3.1 درصد 

کاهش نشان می دهد.
مدیرکل پزشکی قانونی کردستان تعداد مصدومان 
حوادث کار را در ســال گذشــته 483 مورد با حدود یک 
درصد کاهش اعام و اضافه کرد: ســال گذشــته 46 نفر 

بر اثر حوادث ناشی از کار در استان جان باختند.
غضنفری پور با اشاره به تشکیل 37 هزار و 646 فقره 
پرونده معاینات بالینی در سال 1403، اظهار کرد: این آمار 

در مقایسه با سال پیش از آن، سه درصد کمتر بود.
مدیرکل پزشــکی قانونی کردســتان یادآور شد: سال 
قبــل، 467 نفــر بــر اثر حــوادث رانندگی جان خــود را در 

استان از دست دادند که 10.7 درصد افزایش یافت.
جان باختن 17 نفر بر اثر مسمومیت ناشی از استنشاق 
گاز مونوکســید کربن و ارجــاع هزار و 221 مورد جســد به 
پزشکی قانونی با 2.5 درصد افزیش در سال گذشته، دیگر 

مطالبی بود که غضنفری پور به آن اشاره کرد.
وی به مشــکات و کمبود امکانات در پزشکی قانونی 
کردســتان نیــز اشــاره کــرد و گفــت: مشــکلی کــه نه تنها 
کردســتان بلکه اســتان های دیگر هم دارند، فرســودگی 
دستگاه های آزمایشگاهی و نبود پشتیبانی از نظر تعمیر 

دستگاه ها به خاطر تحریم و گرانی دستگاه هاست.
این مســئول ادامه داد: دستگاه آزمایشگاهی به روز 
نیســت و جــواب آزمایش هــا زمانبــر اســت، بنابرایــن با 
انبــوه پرونده ها مواجه می شــویم و ناچاریم تعدادی از 

نمونه ها را به استان های همجوار ارسال کنیم.
غضنفری پــور بــه ایــن هــم اشــاره کــرد: بــرای خریــد 
دستگاه جدید آزمایشگاه، پنج میلیارد تومان نیاز است 
و تاکنون موفق به تأمین آن نشدیم اما تاش می کنیم 

با مولدسازی این اعتبار را تامین کنیم.

کشت گیاه لوفا برای نخستین بار 
در دره شهر

سپهرغرب، گروه خبر: مدیر جهاد کشاورزی شهرستان 
دره شــهر از کشــت گیــاه دارویــی و صنعتــی لوفــا بــرای 
نخســتین بار در این شهرســتان خبر داد و گفت: این گیاه 
مقاوم به گرما و کم آبی است و بازار فروش تضمینی دارد.
زاهــد زینی ونــد صبــح دوشــنبه 29 اردیبهشــت ماه 
 600 ســطح  در  لوفــا  گیــاه  نخســتین بار  بــرای  گفــت: 
مترمربع توســط یکــی از بانوان روســتایی فعــال به نام 

نسا سلیمانی در روستای سرخ آباد کشت شده است.
وی افــزود: لوفا از خانواده کدوییان بوده، مقاوم به 
گرما و کم آبی اســت و در مدت حــدود 45 روز گلدهی و 
ســپس در 45 روز بعــد وارد میوه دهــی می شــود؛ این 

گیاه تا پایان مهرماه قابلیت برداشت دارد.
مدیر جهاد کشــاورزی دره شــهر با اشــاره بــه مصارف 
گســترده ایــن گیــاه، گفــت: لوفــا کاربردهــای دارویــی، 
آرایشــی، بهداشــتی، پزشــکی و صنعتــی دارد و میــوه 
خشک شــده آن به عنــوان لیــف و ظرف شــوی طبیعــی 

استفاده می شود.
زینی وند زمان مناســب کشــت لوفا را از اوایل اسفند تا 
اواخــر فروردین اعام کــرد و افزود: به طــور میانگین از هر 
بوته 5 تا 15 عدد لوفا برداشــت می شــود و درآمد حاصل 
از هر هکتار، حداقل 300 میلیون تومان برآورد شده است.
وی از توسعه کشت این گیاه در مناطق گرم کشور خبر 
داد و تصریــح کرد: لوفا به دلیل بازار فروش تضمینی، در 

حال ترویج در بسیاری از مناطق ایران است.

خبر


